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Kádár János elvtárs sajtó-
értekezlete Moszkvában 

Válaszok a nemzetközi sajtó képviselőinek kérdéseire 
Hável József és Pirityi Sándor, az MTI tudósít® je-

lentik: 
A kommunista és munkáspártok moszkvai tanácsko-

zása szombaton folytatta m u n k á j á t Az értekezlet 9. nap-
ján is két ülést tartottak a nemzetközi tanácskozáson részi 
vevő 75 párt képviselőt 

A világsajtó 200 tudósítóját mozgósító esemény szín-
helye volt szombaton délután a moszkvai nemzetközi t a -
nácskozás saj tóközpontja: Kádár János, az MSZMP KB 
első t i tkára tartott saj tóértekezletet 

Az újságírók, a tv- és fotóriporterek már egy órával 
a sajtókonferencia megkezdése előtt igyekeztek minél 
jobb helyet biztosítani maguknak az információs központ 
nagytermében, s a kezdésre zsúfolásig megtöltötték a he-
lyiségei. A TASZSZ, a moszkvai rádió és televízió mun-
katársai, a szocialista országok sa j tó jának — köztük a 
magyar sajtó, a rádió és a televízió — képvisel® mellett 
ott voltak a nagy világlapok, hírügynökségek, rádiótár-
saságok állandó moszkvai és a tanácskozásra kiküldött 
külön tudósítói Az egy óra hosszat ta r tó sajtóértekezle-
ten „forró drót" kötötte Ö6sze Moszkvát és Budapestet, 
hogy a Magyar Rádió hallgatói és a tv nézői mihama-
rabb megismerkedhessenek a sajtóértekezlet anyagával. 

Kádár Jánost, a magyar pártdelegáció vezetőjét, 
Komócsin Zoltánt, a delegáció tag já t és Erdélyi Károly 
külügyminiszter-helyettest, küldöttségünk titkárát Szer-
gej Lapin. a TASZSZ vezérigazgatója, a sajtóközpont ve -
zetője mutatta be a nemzetközi sajtó képviselőinek. 

Az MSZMP álláspontja 

ne, ez tragédia lenne nem- gok, a kommunista világmoz-
csak — miként némelyek hi- galom, hanem az egész em-
szik — a szocialista orszá- beriség számára. 

Az európai biztonsági 
értekezletről 

Kádár János bevezetőben 
köszöntötte a saj tó képvise-
lőit és méltat ta a sa j tó fon-
tosságát a politikai és társa-
dami kérdések megoldásában. 
Utal t arra , hogy a moszkvai 
értekezlet célja a társadalmi 
haladás, a nemzeti független-
ség és a béke ügyének védel-
me, előmozdítása. Mindez 
valamennyi nép általános é r -
dekeit érinti — így remélhe-
tő. hogy a nemzetközi saj tó 
ennek megfelelő felelősséggel 
foglalkozik az értekezlettel. 

Kádár János ezután rövid 
nyilatkozatban ismertette az 
MSZMP ál láspontját : 

— A Magyar Szocialista 
Munkáspárt kezdettől fogva 
támogatta a kommunista és 
munkáspártok jelenlegi 
moszkvai találkozójának ösz-
szehívását. Megtisztelő szá-
munkra, hogy az előkészítő 
munka egy részét — a test-

vérpártok bizalmából — pá r -
tunk végezhette Budapestén. 

— A tanácskozás amely 
munkájának befejező szaka-
szához érkezett, az előkészí-
tés időszakában és itt. az 
ülés idején is, mindvégig a 
pártok önállóságának tiszte-
letben tartásával, demokrati-
kusan, az elvtársiasság szelle-
mében végezte és végzi mun-
káját . Célja különleges fon-
tosságú, az egész emberiség 
legalapvetőbb érdekeit érinti. 

— Mi, a magyar küldött-
ség tagjai bízunk a munka 
eredményes befejezésében. 
Bizalmunkat megerősítik a 
tanácskozás munká j ába n m á r 
elért eredmények: a vietna-
mi kérdésből egyhangúlag 
elfogadott két nyilatkozat, a 
közel-keleti kérdésben, az in-
donéz kérdésben és más kér-
désekben nyilvánosságra ho-
zott egységes állásfoglalások. 

A UP1 tudósítója végül azt 
kérdezte, „milyen feltételek 
között helyeslik a hatalmon 
levő kommunista pártok a 
katonai behatolást más kom-
munista országba". Erre vá-
laszolva Kádár János hangsú-
lyozta: 

— Jelenleg sokfelé tartóz-
kodnak fegyveres erők más 
országok területén — mesz-
sze legnagyobb számban az 
Egyesült Államok fegyveres 
erői. Különböző és érvényes 
megállapodások alapján szo-
cialista ország fegyveres erői 
is tartózkodnak más szocia-
lista ország területén. Ami a 
kérdést, és a jövőt illeti, fel-
adatunk nem az, hogy igazo-
lást keressünk — idézem a 
kérdés fogalmazását — „a 
hatalmon levő kommunista 
pártok katonai beavatkozásá-
ra egy másik kommunista o r -
szágban", hanem, hogy min-
dent megtegyünk az olyan 
helyzetek elkerülésére, ame-
lyekben ennek szükségessége 
egyáltalán fe lmerü lhe t 

Az össz-európai biztonsági 
értekezlet perspektíváiról ér-
deklődött az Izvesztyija tu-
dósítója. A válasz így hang-
zott: 

— Ha az európai biztonsá-
gi konferencia előkészítésé-
nek és összehívásának táv-
latait — figyelembe véve szá-
mos kormány pozitív állás-
foglalását kiváltképpen a 
finn kormány konkrét kezde-
ményezését, s az ezt támoga-
tó szovjet, magyar és más hi-
vatalos nyilatkozatokat — 
biztatónak tartom. 

A Süddeutsche Zeitung tu -
dósítója — emlékeztetve ar-
ra a magyar álláspontra, 
amely szerint hazánk kész 
.normális diplomáciai kap-
csolatokat teremteni az 
NSZK-val, ha az akadályozó 
tényezők eltűnnek — azt kér-
dezte: van-e reális lehetőség 
arra, hogy a közeljövőben 
Budapesten vagy Bonnban 
hivatalos tanácskozások kez-
dődjenek a még meglevő 
akadályok felszámolásáról. 
Kádár János válasza a kö-
vetkező volt: 

— Európa népeinek sürgős 
a biztonság megszilárdítása 
kontinensünkön. Ennek fon-
tos és elengedhetetlen része-
ként halaszthatatlan az elő-
relépés a német vonatkozású 
kérdésekben is. Bízom abban, 
hogy a Német Szövetségi 
Köztársaságban is érvényre t 
jut a realitás, felülkerekedik 
a józanság —, mivel más 
járható út számára nincs — 
és belátható időn belül a szo-
cialista országok által elfo-
gadható ú j álláspontokkal je-
lentkezik, ideértve a fennálló 
határok, a Német Demokra-
tikus Köztársaság elismeré-
sét. 

— Ebben az esetben éssze-
rűnek tűnik — és szerintem 
belátható időn belül sor ke-
rülhet rá —, hogy tárgyalá-
sok kezdődjenek a Magyar 
Népköztársaság és a Német 
Szövetségi Köztársaság kö-

(Folytatás m 2. oldalond 

Sárgulnak 
a gabonatáblák 
Pár nap mú lva aratnak 

Tavaly ilyenkor már meg-
indultak az első aratógépek 
a kiskundorozsmai József 
Attila Tsz-ben. Az idén sem 
sokat késik a betakarí tás 
megkezdése: szókülnek az 
őszi árpák és sárgulnak a ro-
zsok. Előreláthatóan négy-öt 
nap múlva munkába állnak a 
rendrearató gépek. Június-
ban a dorozsmai ha tárban 
bőséges, kilencven milliméter 
csapadék áztatta a májusi 
szárazság után a földeket. Az 
időjárás is hűvösebb volt a 
szokásosnál és ez kedvezett 
a kalászosok fejlődésére, a 
szemképződésre. A szövetke-
zet 1 ezer 370 holdon termel 
gabonát, s az átlaghozam — 
óvatos becslések szerint — 
két mázsával meghaladja a 
tavalyit. 

A rengeteg, de Jó eloszlás-
ban érkezett esőt beitták a 

laza homokföldek és gyors 
növekedésnek indultak a ku-
koricák, amelyek hatvan cen-
timéter magasak. A nedves 
ta la jban azonban élednek a 
gyomok is, sok munkát adva 
a már másodszorra gyomtala-
nító kapásbrigádoknak. A tsz 
elgendő munkaerővel rendel-
kezik, s szép tiszták, gyom-
mentesek a földek. Az idén 
nagymérvű burgonya veszély 
lépett fel. Háromszor kellett 
végigpermetezni az ültetvé-
nyeket, amire a korábbi esz-
tendőkben nem volt példa.' 
Egy hold permetezési költsé-
ge ötszázhatvan forintot tett 
ki. A kártevőket sikerült ki-
irtani, s a befektetett költ-
ség bőségesen visszatérül, 
mert a burgonya fejlődéséből 
ítélve rekordtermésben bi-
zakodnak a szövetkezeti gaz-
dák. 

Megnyílt a nők 
világkongresszusa 

Szombaton, június I4-én 
Helsinkiben megnyílt a nők 
világkongresszusa, a f inn 
nőszövetség nevében Hertta 
Kuusinen köszöntötte a 110 
ország képviseletében, meg-
jelent küldötteket. 

A kongresszus fő beszámo-
lóját Cécile Hugel, az NDN 
főt i tkára tartotta „A nő 
szerepe a mai világban" cím-
mel. ' 

A „Vietnami nők harca az 
amerikai agresszió ellen né-
pük jólétéért" és „A világ 
asszonyainak szolidaritása a 
vietnami nőkkel és gyerme-
kekkel" című napirendi 
ponthoz két beszámoló hang-
zott el. Az elsőt Nguyen Lohi 
Chom, a Dél-vietnami Nők 
Felszabadítás! Uniójának 

képviselője mondotta. A Vi-
etnami Demokratikus Köz-
társaság Nőszövétségé el-
nökségének tagja, Phan Thi 
An az észák-vietnamiak küz-
delméről beszélt 

Elsie Leyden (Ausztrália) 
„A nő a családban" címmel 
tartott e lőadást 

„A női és a munka" című 
előadást Valentyina Nyiko-
lajeva Tyereskova űrhajós-
nő. a szovjet nőbizottság el-
nöke. a Szovjetunió Legfel-
sőbb Tanácsának tag ja tar-
totta meg Hangsúlyozta, hogy 
fokozódik a nők részvétele 
a termelésben és ez jelentős 
tényezője a társadalmi ha-
ladásnak, a nemzeti függet-
lenségért vívott harcnak, a 
demokratikus fejlődésnek. 

A legfőbb új mozzanat 
A továbbiakban Kádár Já -

nos a kérdésekre válaszolt. 
A Neues Deutschland tudó-

sítója arról érdeklődött, hogy 
milyen új mozzanat volt ta-
pasztalható a nemzetközi 
kommunista mozgalomban a 
moszkvai tanácskozás előké-
szítő szakaszában. 

Az MSZMP Központi Bi-
zottságának első t i tkára leg-
főbb ú j mozzanatként a nem-
zetközi kommunista mozga-
lomban erősödő egységtörek-
vést jelölte meg. Ezt bizo-
nyít ja az is. hogy végül is 
mintegy 70 pár t kapcsolódott 
be és vett részt a moszkvai 

tanácskozás előkészítésének 
munkájában. 

A UPI tudósítója azt kér-
dezte, hogy melyek a tanács-
kozás legfőbb céljai, s vajon 
sikerül-e ezeket a célokat el-
érni? 

— A tanácskozás fő felada-
ta a kommunista és munkás-
pártok egységének.- az összes 
antiimperialista erők összefo-
gásának előmozdítása, az im-
perializmus elleni harc még 
szélesebb kibontakoztatása. 
Véleményem szerint a tanács-
kozás e célját feltétlenül el-
éri — hangzott a válasz. 

Kína hovatartozása 
A tudósítónak egy másik 

kérdése a r ra vonatkozott, 
hogy — tekintettel a tanács-
kozáson (s a magyar küldött-
ség felszólalásában is) el-
hangzott bírálatokra, lehet-e 
azt állítani, hogy Kína nem 
tartozik többé a nemzetközi 
kommunista mozgalomhoz. 

Kádár János kijelentette: 
— Küldöttségünk felszóla-

lásában 14 szocialista ország-
ról volt szó, s ebben min-

den vonatkozásban beleér-
tendő a Kínai Népköztársa-
ság. 

A UPI következő kérdésére 
— amely a Szovjetunió és Kí-
na közötti esetleges háború 
veszélyéről érdeklődött — 
Kádár János ezeket mondta: 

— Bízom abban, és remé-
lem, hogy a Szovjetunió és 
Kína között sohasem kerül 
sor háborúra. H a bekövetkez-

í j ipmöfcs-
konyha 

S o m o g y i K á r o l y n é f e lvé t e l e i 

Jó egy hete dolgoznak már a konzervgyáriak az új , korszerű üzemcsarnokban, az 
úgynevezett gyümölcskonyhán. Ebben az üzemrészben készül valamennyi szegedi 
gyümölcskonzerv, valamint a gyümölcsfagylalt alapanyaga is. Az ú j munkahelyen 
a napokban kezdődött meg a szamóca feldolgozása. Képeinken (balról jobbra): 
Ezekben a korszerű berendezésekben — vákuumüstöknek nevezik őket — dzsemet 
gyártanak a gyümölcskonyha dolgozói. — A gyümölcs ú t j a automata gépsorok 

között vezet 

t 


